

### *Аннотация*

*Феномен «православного атеиста»: социологический анализ/ Нестерова Алёна Владимировна; Факультет философии и социальных наук, Кафедра социологии; науч. рук. А.П. Лимаренко.*

Ключевые слова: религия, православие, атеизм, православный атеизм, свободомыслие, внетеизм, антитеизм.

Целью дипломной работы является выявление особенностей феномена «православного атеизма», а также исследование и изучение направлений его развития. Объектом дипломной работы является феномен «православного атеизма». Предметом дипломной работы выступает атеистичность людей внедренных (крещёных) в православную религию без личного согласия, а также атеистичность в целом, её особенности, истоки, классификация, а также проявления атеистичности среди белорусов в современном обществе.

В данной дипломной работе рассмотрены условия возникновения и распространения феномена «православного атеизма» и текущая ситуация в обществе в рамках данной проблемы.

Результатом данной работы является анализ исследований, направленных на религиозную самоидентификацию населения. Сформулированы основные признаки «православного атеиста».

Значимость работы заключается в том, что в ней рассматривается феномен «православного атеизма» – малоисследуемый и изученный недостаточно подробно в рамках социологии религии.

### ANNOTATION

Phenomenon of "Orthodox atheist": sociological analysis/ Nesterova Alena; Faculty of Philosophy and Social Sciences Department of Sociology; scientific adviser Limarenko A. P.

Keywords: religion, Orthodoxy, atheism, Orthodox atheism, freedom of thought, out-of-the-art, antitheism.

The aim of the thesis is to identify the features of the phenomenon of "Orthodox atheism", as well as research and study of its development. The object of the thesis is the phenomenon of "Orthodox atheism". The subject of the thesis is the atheism of people introduced (baptized) in the Orthodox religion without personal consent, as well as atheism in General, its features, origins, classification, as well as manifestations of atheism among Belarusians in modern society.

In this thesis, the conditions of the emergence and spread of the phenomenon of "Orthodox atheism" and the current situation in society within the framework of this problem are considered.

The result of this work is the analysis of studies aimed at religious self-identification of the population. The main features of the "Orthodox atheist" are formulated.

The significance of the work lies in the fact that it considers the phenomenon of "Orthodox atheism" – little studied and studied in insufficient detail within the framework of the sociology of religion.